

en Al-lah y en su profeta. Dios fue el guía de su vida y el fin que quiso alcanzar durante ella. Vivió con la *Esperanza* de poder ir a expensas de su pobre trabajo a la Meca, para adorar a Dios en los lugares santos, únicos de que él tenía noticia y le habían enseñado a orar. Ejerció la *Caridad* del modo más sublime con sus semejantes, sin reparar en el color de su piel ni en sus creencias, hasta el punto de trabajar para dar a otros pobres, no sólo en el aspecto material sino en el espiritual, con sus consejos, ayudas y el ejemplo de una vida verdaderamente santa.

* * *

En 1907 en un viaje relámpago por Tánger, procuré ver a Mojamé. Pregunté por él y supe que seguía en su mismo trabajo para poder ir a la Meca. Seguía llevando el agua a las casas. Lo busqué y me hizo llorar con sus transportes de alegría al volver a ver, al cabo de algunos años, al «ninio shtito (niño pequeño) del querido Tebib (médico) que se había ido a Sbania dejándolo desamparado. Me abrazó, besuqueó y sobó a su gusto y nos despedimos... para siempre. No sé qué habrá sido de él. Pero confío en que a estas horas estará no en el jardín de las huries que Mahoma les dejó prometido sino en lugar más apacible y mejor: ante la presencia de su *Al-lah*; nuestro Dios.

Rafael FIOLE PAREDES

Editada por los Servicios Culturales de la Excm. Diputación Provincial de Cáceres, ha aparecido la obra:

«Siete ensayos sobre el Romanticismo español»

por PEDRO ROMERO MENDOZA

Premio Cartagena de la R. Academia Española

TOMO II

Anotada e ilustrada

Pedidos a: Servicios Culturales o a la Revista «ALCÁNTARA» - Cáceres

De Guadalupe al cielo

(La presente poesía alcanzó un accésit de 5.000 ptas. en Guadalupe, en el Certamen Literario al Premio de Poesía «Hispanidad» 1973.)

Me paici mentira
 jacel lo que piensu,
 de escribil una larga poesía
 pa ensalzal a la Madri del Cielu
 que está en las Villuercas
 y, a la que queremos,
 comu es natural,
 tos los extremeños;
 porque es Ella la nuestra Patrona
 y mereci que, en nuestro dialectu,
 me expansioni con Ella y le diga
 muchas cosas que guardu aqui drentu
 de la mi cabeza
 que la tengu atestá de recuerdus.
 Una ves que me jui a verla andandu
 desde Cazris, hasta el Monasteriu,
 me queé to asombrau al legal
 al «Humillaeru»,
 ya que, desde allí
 se veian las torris y el pueblu
 y me entró escalofríu, de repenti,
 porque yo no creía todú aquellu
 que una cosa es contarlu y dicirlu
 y otra cosa, es verlu.
 Aunque estaba rendíu del caminu
 y llevaba molíu tos los güesús,

lo mesmu que un rayu,
 me salí corriendu
 y, atraíu quiciás por la Virgin,
 comu jaci el imán con el jierru,
 en un periqueti
 llegué sin alientu.
 De rodillas, me eché en penitencia
 recorrel to el templu
 y, comu un sonámbulu,
 todú lo iba viendu;
 porque a Guadalupi
 hay que il con los ojús abiertus
 que, después de rezarli a la Virgin
 y dicirli lo que la queremos,
 hay que vel de verdá lo que encierra
 esti Monasteriu.
 En el camarín, arrimau a la imagin,
 me paecía que estaba en el Cielu,
 le besé el su mantu,
 con tantu respetu,
 que me jizu lloral de alegría
 de puru contentu.
 Comu a los poetas mos gusta estal solus,
 pa soñal dispiertus,
 yo me jui pa un rincón de la iglesia
 y allí vi, lo que otrus no vierun.
 Al primeru que vi, de siguiá,
 jue al vaqueru llamau Gil Corderu,
 vi a la vaca muerta
 y el milagru jechu.
 Tamién vi a los Curas
 que, de Cazris, salieron corriendu
 pa vel el milagru,
 ya que jue el primeru
 que jiciera la Virgin Santísima
 con el güen vaqueru
 de dicirli que estaba su imagin
 allí en las Villuercas, enterrá en el suelu.
 Vi a una choza, la primera ermita,
 y vi a un rey mu cristianu y mu güenu;

porque se gastó
 bastanti dineru
 hasta levantal
 esti monumentu.
 El rey se llamaba
 Alfonsu, el Oncenu,
 el que, en la batalla llamó del «Salau»,
 le dio bien pal pelu
 a aquellus moracus
 llamaus sarracenus.
 Empezó a desfilal tantas gentis
 que no sé si de tantas me acuerdu;
 pero no faltaron
 reyes ni plebeyus,
 enfermus, exclavus,
 hombris y mujeris, seglaris y clérigus
 y, de los jerónimus,
 el Prior primeru
 que jue el Padri Yáñiz
 y a todus los otrus que le sucedieron.
 Luegu vi a una mujel de Torrijus
 que llamaban Teresa, por ciertu,
 que estaba toa loca
 por el Sacramentu;
 pero que, de loca,
 no tenía ni un pelu,
 es que amaba a Jesús jechu Hostia,
 comu naidi llegara a quererlu.
 Vi pasal por la puerta a otra jembra
 que esta sí que era recia ¡recuernus!
 Llegó de Granada
 de luchal contra un toru mu fieru,
 al que la puntilla,
 se la dio ella mesmu
 después de ochu siglus
 de aguantal sus desmanis y fuerus.
 Esti toru era
 el pueblu agarenu
 y la jembra era
 Isabel de Castilla, na menus,

que lo mesmu que jizu la loca,
 la del Sacramentu,
 dio muchus regalus
 al nuestro Conventu.
 Descalzu, vi entral
 a un señol que era mu corpulentu
 y, llevandu una vela en las manus,
 siguiá en sus rezus.
 Esti jue el gran Cristóbal Colón
 el que, de regresu
 de su primel viaji,
 le ofreció a la Virgin, ufanu y contentu,
 jacel penitencia
 y entral sin atuendus
 en el Santuariu;
 porque ha descubiertu,
 con tres carabelas,
 esi Mundu Nuevu
 llamau las Américas,
 la que conquistarun tantus extremeñus.
 En el viaji segundu que jizu,
 tuvo el gran acuerdu
 de traelsi a dos indius con él,
 pa que vieran que to estu era ciertu
 y los bautizarun aquí en Guadalupi
 en la pila que tieni esti templu.
 Ya me estaba queandu dormiu,
 con mis pensamientus,
 y me despertarun
 unus pasus pisandu mu recius
 y es que estaban entrandu en la iglesia,
 tos aquellus heroicus guerrerus
 que iban desfilandu
 con to su corteju.
 Al primeru que vi, jue a Pizarru
 que, al Perú, conquistó por completu.
 Luego a Hernán Cortés
 que, con gran heroísmu y esfuerzus,
 llegó a dominal a las gentis aztecas
 y metiendu presu

al gran Moctezuma,
 que era el jefi más grandi de Méjicu.
 Dispués vi a Don Gonzalu de Córdoba
 que, habló con los frailis y llegó a un acuerdu,
 de que tos los días,
 se acordaran de él en sus rezus.
 Lo llamaban «El Gran Capitán»,
 el que, un día me diju mi agüelu,
 que le echaba ca cuentas al rey,
 que temblaba la tierra y el cielu.
 Varius reys y reinas entrarun
 con sus mantus, coronas y cetrus,
 desde el del «Salau»,
 que esti jue el primeru
 hasta Carlus Quintu,
 Gelipi Segundu y Gelipi el Terceru
 y etcetra y etcetra,
 pa acabal más prestu.
 No faltó Don Miguel de Cervantis
 aquel gran ingeniu,
 que escribió el Quijoti
 y mos jaci reil al leerlu
 y tamié medital, por los casus
 que mos poni sirviendu de ejemplus.
 Si, en Lepantu, queó el probi mancu,
 no jue mancu del entendimientu
 pa escribil sobre el güen Don Quijoti
 que, aunque locu, murió aluegu cuerdu.
 Ni faltó aquel señol arroganti,
 gallardu y apuestu
 llamau Juan de Austria,
 que entró a vel a la Virgin contentu
 porque allí en Lepantu,
 a los turcus queó tos deshechus
 y le truju a la Virgin la lámpara
 que, colgá del techu
 de la sacristia,
 la dejó comu un gratu recuerdu.
 Por la puerta ahora pasa otru hombri
 cargaitu de marcus y lienzus;

creu que es un pintol
 comu Goya, Velázquez o El Grecu.
 Esti jue el gran pintol Zurbarán.
 que entró mu dispuestu
 pa pintal a los Padris Jerónimus,
 que da gustu verlus
 en la sacristía
 gloria y prez de esti gran extremeñu,
 que al miral pa esus cuadrus, paeci
 que esus frailis toavía no se han muertu.
 Veu entral a otru hombri en la iglesia
 que na más de verlu,
 paeci que me dio
 algu de respetu;
 porque al prontu, creí que era un papa
 con aquel atuendu
 de báculo y mitra.
 Era el gran Cisnerus
 que venía de Orán
 con trescientus presus
 que él mesmu en presona,
 los libró de su gran cautiveriu.
 Esti Cardenal, aunque jue franciscanu,
 no jue tan humildi comu el Poverellu;
 porque, con el mandu que tuvu en España,
 tenía el probi hombri que sel bien enérgicu
 y, si no le enseñó los sus dientis
 a los noblis que andaban regüeltus,
 le enseñó no sé cuántus cañonis
 dicin que dijendu:
 «¡Si sos sublevais,
 con estus cañonis, a tos sos entierru!»
 Vi a una monja que entrandu rezaba
 con recogimientu
 y a la nuestra Virgin
 le estaba pidiendu
 que la iluminara pa podel jacel
 la Reforma del Santu Carmelu.
 Esta jue nuestra Madri Teresa
 que fundó no sé quantus conventus,

la mujel andariega de España,
 la poetisa que jizu unus versus
 tan retebonitus,
 que me da muchu gustu leerlus
 y era tan simpática,
 que por estu, tamién yo la quieru.
 Al lau de Teresa,
 pensativu y miraundu pal suelu,
 había un hombri tamién que era místicu
 de esu de los güenus;
 era Juan de la Cruz, el Poeta,
 que era otru andariegu,
 los dos de Castilla
 de distintus pueblus,
 ella era de Avila
 y él de Fontiverus.
 A esta cita no pudo faltal
 el nuestro San Pedru
 que nació en Alcántara
 y es orgullu de los extremeños,
 que de tantu jacel penitencia
 de raicis tenía los sus nervius,
 porque estaba, el probi,
 en los propius güesus.
 Ahora vieni el mi santu benditu
 al que tantu quieru
 que, desde Granada,
 tamién vieni a pedirli consejus
 a esta Virgin Morena y reguapa
 que, con gran reverencia y respetu,
 le pidió inspiración pa fundal
 hospitalis pa tos sus enfermus.
 Esti jue Juan de Dios, el que un día
 se metió por el mediu del fuegu
 y, a sus enfermitus,
 salvó en un incendiü.
 Cuandu quisi parlar con mi santu,
 llegó el jefi de tos los romerus,
 el simpáticu Padri Cotallu,
 y me diju: «Vamus ya del templu

que hay que regresal
a Cazris de nuevu».
Comu de un letargu,
igual que a un lagartu le pasa en inviernu,
dispertandu, miré pa la Virgin
y le diji en el nuestro dialectu:
«Virgencita de mi Guadalupi,
Reina y Madri de los extremeños,
yo quisiera que en toa la mi vida
me llevaras por güenus senderus
y, con toas estas gentis que he estau,
soñandu despiertu,
desde Guadalupi, me llevis un dia
pa quealme contigo en el Cielu!!».

Juan GARCIA GARCIA



De las afortunadas islas

SILBO GOMERO

Al doctor Alvaro González de León, tan buen gomero, como estupendo médico.

TAL vez hay un título montañés, universalmente conocido, de aquella novela que muchos hemos leído, de Pereda, que se titula «Peñas Arriba».

Yo no encontraría otro mejor para hablar de la isla de la Gomera que éste o aquél de «Rocas arriba». Subiendo rocas, por veredas que se llaman carreteras, bordeando «roques» y sierras, sobrecogiéndose entre precipicios, así hay que escribir de esta bella isla a la que Dios concedió la memorable dicha de ser el último puerto español desde el que se descolgaron los descubridores, con Cristóbal Colón a la cabeza, para encontrar el Nuevo Mundo.

La Gomera, recorrida en su alrededor y vista desde el cielo, como hemos podido hacerlo en avión al lado de «manos de plata», como dicen los canarios a su mejor piloto y jefe de ellos en Tenerife, o en helicóptero, al lado del genial general Laviña, parece una gran tarta de almendra a la que la mano del Creador hubiera ido dando tajos, que son esos hermosos valles que se pierden en el mar y de los que se ha cantado mucho, porque lo merecen. Ahí está el valle de Hermiga, cuajado de platanales y palmeras, por donde un día los muchachos de la Falange, en aquel 18 de Julio canario, se escaparon en una «falúa» camino de Santa Cruz de Tenerife y de ahí saltar al fuego abrasador del combate en la Península.

O aquel valle «Gran Rey», qué bonito nombre real, porque, queramos o no, España está llena de ermitas y santuarios y reales sitios, donde, desde los nacientes, con sus chorreras de agua, hasta la playa, hay una auténtica escalera de cultivos plataneros y palmeras sangran-